
در سال پایانی مجلس یازدهم و اجلاسیه چهارم این 
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سال با رای نمایندگان عضو به عنوان رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی انتخاب شد. اعضای 
هئیــت رئیســه کمیســیون اقتصــادی مجلــس بــرای 
اجلاسیه چهارم مشخص شدند که اسامی آنها به شرح 
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هحم تینمها هر پهنزهه ین جشش لرا گل مح دی

 جاذبه های لاله زار 
میزبان گردشگران

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اســتان کرمــان بــا اشــاره بــه برگــزاری پانزدهمیــن 
جشــنواره گل محمــدی لالــه زار بردســیر، روز جمعــه 
دوم تیرماه جاری در ســایت گردشــگری این منطقه 
گفــت: بــرای حضور بیشــتر مــردم در این جشــنواره 

تورهای گردشگری راه اندازی می شود.
فریدون فعالی با اعلام این خبر اظهار کرد: مراســم 
آغاز به کار جشنواره گل محمدی روز پنجشنبه ۲۵ 
خردادماه جاری در گلزار شــهدای کرمان و در قالب 
برنامه هایــی همچــون عطــر افشــانی و گلاب پاشــی 
مزار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی و همچنین 
قبور شهدای هشت سال دفاع مقدس انجام شد.

وی با بیان اینکه این جشــنواره هرســاله با استقبال 
خوبی از سوی مردم و گردشگران روبرو بوده، افزود: 
انتظار می رود با برنامه ریزی های انجام شده امسال 
نیز شــاهد حضور گســترده علاقه مندان به طبیعت 

در منطقه گردشگری لاله زار باشیم.
فعالی با بیان اینکه با همکاری مشترک نماینده مردم 
سیرجان و بردسیر در مجلس، مسئولان فرمانداری، 
شهرداری و اداره فرهنگ و ارشاد بردسیر و همچنین 
دیگر دستگاه های مرتبط زمینه برای حضور حداکثری 
مــردم و معرفــی هرچــه بهتر این منطقه گردشــگری 
فراهم شده، بیان کرد: برگزاری این جشنواره علاوه 
بــر آورده اقتصــادی، موجــب بسترســازی مناســب 
فرهنگــی در زمینــه حفاظــت از محیــط زیســت و 
مناطق بکر گردشگری همچون لاله زار برای مردم و 

گردشگران می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
اســتان کرمان با اشــاره به اینکه خانه های بوم گردی 
منطقه گردشــگری لاله زار بردســیر آماده میزبانی از 
گردشگران هستند، افزود: با توجه به اینکه لاله زار 
منطقه گردشگری بوده و تعداد زیادی از گردشگران 
و مردم استان کرمان به این منطقه سفر می کنند، 
بنابراین می طلبد بر تعداد اقامتگاه های این منطقه 
افزوده شود. وی ادامه داد: تعدادی از دفاتر خدمات 
مســافرتی و گردشــگری برای اجرای تورهای گروهی 
به مقصد لاله زار اعلام آمادگی کرده اند که از مردم 

دعوت می شود در این جشنواره شرکت کنند.
فعالی با بیان اینکه برپایی آیین گلاب گیری، عرضه 
و فــروش محصــولات و تولیــدات ســنتی و محلــی 
از برنامه هــای جنبــی ججشــنوارهگل محمــدی در 
بردسیر خواهد بود، خاطرنشان کرد: در روز برگزاری 
جشنواره، برپایی غرفه های صنایع دستی، برنامه های 
خاص ورزشی از جمله پرواز با پاراگلایدر، قایق رانی، 
طناب کشی، مسابقات بومی و محلی و برپایی سیاه 

چادر عشایری را نیز خواهیم داشت.
بــه گزارش ایســنا، منطقه لالــه زار در ۸۰ کیلومتری 
شــرق بردســیر و ۱۲۰ کیلومتری کرمان قرار دارد که 
یکی از خوش آب و هواترین مناطق ایران محسوب 
می شــود و ســالانه افــراد زیــادی بــرای بهــره بــردن از 
این زیبایی و آب و هوای خوش به این منطقه سفر 

می کنند.

پلیس فته لعلام کنه:

کلاهبرداری با ترفند فروش 
حواله خودرو در کرمان

رییس پلیس فتا در استان کرمان گفت: فردی که با 
درج آگهی جعلی فروش حواله خودرو زیر قیمت بازار 
و دریافت بیعانه از شــهروندان کلاهبرداری می کرد 

شناسایی و دستگیر شد.
ســرهنگ محمدرضــا رضایی افزود: در پی شــکایت 
یک شهروند کرمانی مبنی بر اینکه فردی ناشناس 
از طریق درج آگهی فروش حواله خودرو در ســایت 
دیوار از وی کلاهبرداری کرده است بررسی موضوع 

در دستور کار این پلیس قرار گرفت.
شــد  تحقیقــات مشــخص  در  داشــت:  اظهــار  وی 
شاکی در سایت دیوار با آگهی فروش حواله خودرو 
زیــر قیمــت بــازار مواجــه شــده کــه به منظــور خرید 
بــا آگهــی دهنــده تماس گرفته و فروشــنده به بهانه 
وجود مشتریان زیاد با ارائه شماره کارت مبلغ یک 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال به عنوان بیعانه از خریدار 
دریافت و نه تنها حواله ای به وی تحویل نداد بلکه 
دیگر پاسخگوی تماس های شاکی نیز نبوده است.

رییــس پلیــس فتا در اســتان کرمــان تصریح کرد: با 
بررسی مستندات، اظهارت شاکی و انجام اقدامات 
هوشــمندانه و تخصصــی یــک متهــم در ایــن ارتباط 

شناسایی و پرونده تحویل مراجع قضایی شد.
بــه گــزارش ایرنــا، ایــن مســئول انتظامــی کرمــان با 
تاکید بر اینکه مردم برای خرید یا پیش خرید کالای 
مــورد نظر خود از ســایت هــای متفرقه و فاقد مجوز 
یــا شــبکه هــای اجتماعــی خــودداری کننــد، گفــت: 
تبلیغاتی که در ســایت های واســطه گر با عناوینی 
از جملــه فــروش فوری، بدون واســطه، زیر قیمت و 
غیره منتشر می شود به  منظور کلاهبرداری است و 
شهروندان باید در صورت امکان به صورت حضوری 
و پــس از تاییــد هویــت و رویــت فروشــنده، اقدام به 
واریز وجه کنند و از پرداخت بیعانه حتی مبالغ کم 

اجتناب ورزند.

هر   رلی تنلفیک ل ته0 ص رت گنفت؛

 موافقت با طرح روگذر 
تقاطع شرف آباد

در شــورای ترافیــک اســتان کــه بــه ریاســت معــاون 
هماهنگــی امــور عمرانی اســتاندار کرمان برگزار شــد، 
طرح روگذر تقاطع شــرف آباد مورد بررســی و موافقت 

قرار گرفت.
معــاون عمرانــی اســتاندار بــر پیش بینی دقیــق برآورد 
هزینه، بودجه مورد نیاز و زمان اجرا تاکید کرد و گفت: 
قبل از هر نوع تصمیمی باید تمام جوانب کار سنجیده 

و پس از تامین هزینه، کلنگ زنی شود.
دســتور کارهای دیگر شــورا، بررســی پیشنهادات برای 
بازگشایی انتهای خیابان امام جمعه به بلوار آزدگان، 
اصــلاح ۱۹ نقطــه حادثه خیــز شــهر کرمــان بــا نصب ۵ 
پــل عابــر پیــاده و اخــذ مجــوز مــدارس و آموزشــگاه ها 
بــا هماهنگــی شــهرداری بــود. رئیــس شــورای ترافیک 
استان، نظارت شهرداری بر اصول شهرسازی و ترافیکی 
مــدارس را قانونــی خوانــد و افــزود: در فضاهایــی کــه 
مجوز مدارس در ترافیک منطقه خلل ایجاد می کند، 

شهرداری اقدامات لازم را انجام دهد.
بر اساس اعلام نماینده شورای اسلامی شهر کرمان، 
طرح تقاطع شــرف آباد قبلا در شــورای شــهر نیز تایید 

شده است.

حلکشش هه  دت گنفت؛

 تعطیلی دو روزه آخر هفته 
به بن بست می خورد؟

واکنش هــا به تغییر تعطیلی پنج شــنبه ها با شــنبه ها 
شــدت گرفتــه و اظهارات نماینــدگان موافق و مخالف 
این موضوع، لایحه ساماندهی تعطیلات آخر هفته را 
به حاشــیه کشانده اســت. به نظر می رسد نمایندگان 
مجلــس بــه جای تمرکــز بر تعطیلــی دو روزه آخرهفته  
برســر تعییــن روز تعطیلــی تمرکز کرده انــد؛ حال آنکه 
لایحه ساماندهی تعطیلات پس از گذشت سال ها با 
این هدف به مجلس رفت که تعطیلات دو روزه شود 
تا میزان تعطیلات با اســتاندارد جهانی منطبق شــود 
و درکنــار ایــن مــوارد بهــره وری ارتقاءیابد و گردشــگری 

هم رونق بگیرد.
مصطفــی میرســلیم یکــی از مخالفان تعطیلی شــنبه 
است او از مصوبه اخیر کمیسیون اجتماعی انتقادکرده 
و در توییتر نوشــته اســت: این چه افتخاری اســت که 
بعضــی افــراد پیشــنهاددهنده و مدافــع تعطیلــی روز 
 شــنبه، ماننــد اســرائیل، شــده انــد؟ در پاســخ بــه این 
توییــت محســن پیرهــادی، نماینده تهــران در مجلس 
هم در توییتی نوشت: »کسی که فرق ۲۰۶ با لندکروز 
را نمی فهمد به طریق اولی علت سامان دهی ایام کار 
و تعطیلات را متوجه نمی شود. بعضی ها که هجمه و 
مخالفــت می کننــد، خیال آدم از درســتی راه، جمع تر 

می شود.«
ایــن راســتا سه شــنبه هفتــه گذشــته محمدرضــا  در 
صباغیان بافقی، عضو کمیسیون شوراها و امورداخلی 
مجلس هم درجلسه علنی مجلس از تعطیلی شنبه ها 
انتقادکــرد و خواســتار بازنگــری در ایــن مصوبــه شــد. 
صباغیــان از همــکاران خــود در مجلــس پرســید: »آیا 
روایاتی که بزرگان دین به ما گفته اند صحت ندارد؟ اگر 
صحت دارد چرا محافظه کاری می کنید؟ مگر نگفتند 
تعطیلــی شــنبه بــرای یهــود و تعطیلــی یکشــنبه بــرای 
مسیحی ها و تعطیلی جمعه برای مسلمانان است. در 
خصوص روز پنج شنبه نیز روایات زیادی وجود دارد. وی 
در ادامه اظهارکرد: چندی دیگر پیشنهاد می دهند که 
تعطیلی جمعه ها لغو شده و شنبه و یکشنبه ها تعطیل 
شود برای نماز جمعه نیز نسخه ای خواهند پیچید. باید 

در مورد این موضوع شفاف سازی شود.«
ازســوی دیگــر ســید کریم حســینی، عضو کمیســیون 
بــا  اجتماعــی مجلــس شــورای اســلامی درگفت وگــو 
»ایســنا« تاکید کرد: پیشــنهاد مشــخص کمیســیون 
اجتماعــی ایــن اســت کــه ۵ روز هفتــه کاری بــوده و 
ساعت کاری کارمندان نیز روزی ۸ ساعت است، اما 
اینکه بین پنج شــنبه و شــنبه کدام روز تعطیل باشــد 
هنــوز جــای بحث دارد. وی افــزود: دولت در خصوص 
اینکه بین پنج شــنبه و شــنبه کدام روز تعطیل باشــد، 
نظری نداده اســت. کمیســیون اجتماعی به تعطیلی 
شــنبه رای داده امــا ممکــن اســت در صحــن مجلــس 
ایــن تعطیلی به پنج شــنبه تغییــر کند. در مقابل البته 
موافقان طرح از جمله محسن پیرهادی، عضو هیات 
رئیســه مجلس و یکی از طراحان تعطیلات آخرهفته 
می گویــد: تغییر تعطیلی از پنج شــنبه به شــنبه، هیچ 
منع شــرعی و قانونی ندارد و صرفا نیاز به یک عزم و 
اصلاح دارد. به گزارش ایمنا، وی همچنین براین نظر 
است که وظیفه مسوولان و نخبگان است که در این 
بــاره روشــنگری کننــد، تا اشــخاصی که بــه جایگزینی 
شنبه به جای پنج شنبه ایراد وارد می کنند، اقناع شوند.
 به گزارش فردای اقتصاد،دولت در لایحه ساماندهی 
تعطیلات پیشنهاد داده است تا پنج شنبه ها به طور 
سراسری تعطیل شود. در حال حاضر کارکنان نهادهای 
ســتادی روزهــای پنج شــنبه تعطیل هســتند اما ســایر 
ادارات دولتی در اســتان ها روزهای پنج شــنبه تعطیل 
نیســتند و این امر باعث نارضایتی کارکنان و کاهش 
بهره وری شــده اســت. به نظر می رســد اختلاف نظرها 
در مجلــس بــر ســر تعیین روز تعطیلی بی مورد اســت 
زیــرا تعمیــم دادن تعطیلــی اهمیت بیشــتری نســبت 
بــه تعییــن روز تعطیــل دارد و در کلیت ماجرا تعطیلی 
دو روزه بایــد مــلاک رای و نظــر قرارگیــرد. ضمن اینکه 
دســتگاه های ستادی کشور که بیشترین بار ارتباط با 
جهان بر دوش آنها است، همین الان هم در روزهای 

پنج شنبه تعطیلند.

تهمین بیش لز ۷۵ هرصد آب مصنفی لز آب   ههی زینزمیشی؛

۷۰ درصد استان   ها درگیر فرونشست زمین
طبــق مطالعــات صورت گرفته در اســتان   هایی ماننــد کرمان، یزد، 
فــارس،  خراســان رضوی،  همــدان،  هرمــزگان،  خراســان جنوبی، 
مرکزی، قم و ســمنان وابســتگی به آب   های زیرزمینی نســبت به 
دیگر اســتان   های کشــور به مراتب بدتر اســت و در این اســتان   ها 
بیش از ۷۵ درصد آب مصرفی از آب   های زیرزمینی تامین می شود.
در کشــور به صورت ســالانه نزدیک به ۹۸میلیارد مترمکعب آب 
مصرف می شود که از این بین ۵۵ درصد توسط منابع زیرزمینی و 

۴۵ درصد دیگر توسط منابع آب سطحی تامین می شود.
 البته توزیع استانی برداشت آب زیرزمینی در استان   های مختلف 
کشــور به یک اندازه نیســت و بررســی   ها نشــان می دهد در برخی 
استان   ها سهم منابع زیرزمینی در تامین آب مورد استفاده به شدت 

افزایش یافته است.
 به عنوان نمونه در اســتان کرمان حدود ۹۳ درصد آب مصرفی از 
طریق چاه   های زیرزمینی تامین می شود. در استان یزد نیز حدود 

۹۱ درصد آب مصرفی از آب   های زیرزمینی برداشت می شود.
به طور کلی در ۲۱ اســتان کشــور بیش از ۵۰ درصد آب مصرفی از 
منابع زیرزمینی برداشت می شود. وضعیتی که در آن قرار داریم 
طی یک روند صعودی سبب شده است با رقمی معادل ۱۴۳میلیارد 
مترمکعب کسری تجمعی آب زیرزمینی روبه رو باشیم و این روند 
موجب پایین رفتن سطح آب در آبخوان   ها و در نتیجه برداشت آب 

از قسمت   های عمیق   تر شده است.
تــا   ۱۲ فرونشســت  شــاهد  چاه   هــا  برخــی  در  حاضــر  حــال  در   
۱۳سانتی متر زمین هستیم و ۷۰ درصد استان   ها درگیر این مساله 
شــده   اند که با کنترل برداشــت منابع آب   های زیرزمینی می   توان 
ایــن مســاله را مدیریــت کــرد. اکنــون از ۶۰۹محــدوده مطالعاتــی، 
آب   هــای زیرزمینــی ۴۱۴محــدوده وارد نقطــه بحــران شــده    اســت. 
بنابراین زمانی که موضوع آب مطرح می شود، دو مساله حکمرانی 
آب   های ســطحی و تعادل آن با حکمرانی آب   های زیرزمینی مورد 
توجــه قــرار می گیــرد. در برخــی بخش   ها میزان برداشــت آب   های 

زیرزمینــی بیشــتر بــوده و بــا شــرایط بحرانی   تــری مواجه هســتیم. 
اکنــون در دشــت   های اســتان   های مشــهد، تهــران، قزویــن، کرج، 
فــارس، اصفهــان، کرمــان، یــزد و به طور کلی ۷۰ درصد اســتان   ها 
بــا موضــوع فرونشســت مواجــه هســتیم. متوســط جهانــی میزان 
فرونشست ۲سانتی متر ثبت شده است؛ اما بعضا دیده می شود 
که به دلیل افزایش میزان برداشت کشاورزی و چاه   های غیرمجاز 
این عدد در ایران بسیار بالاتر است که باید با تغذیه مصنوعی و 
انسداد چاه   های غیرمجاز این مساله را ساماندهی کرد. در شرایط 
فعلی ۶۰میلیارد مترمکعب از آب   های سطحی را مصرف می   کنیم، 
۲/ ۳۸ درصــد در بخــش کشــاورزی، ۲/ ۳ درصــد در بخش شــرب و 
یک میلیارد مترمکعب در بخش صنعت استفاده می شود و حجم 
برداشت از منابع آب   های زیرزمینی نیز ۴۵میلیارد مترمکعب است 
که عمده آن در بخش کشاورزی مصرف می شود، به گونه   ای که ۸/ 
۴۳میلیارد مترمکعب به این بخش اختصاص یافته که ۱/ ۵میلیارد 
مترمکعب را بخش شرب و ۴/ ۱میلیارد مترمکعب را بخش صنعت 

مورد استفاده قرار می دهد.
تقــی عبــادی، مدیــرکل دفتر توســعه نظام   های فنــی، بهره   برداری 

و دیســپاچینگ برق   آبی شــرکت مدیریت منابع آب ایران، ضمن 
تاکید بر ضرورت اتخاذ سیاست   های کنترلی و حفاظتی در زمینه 
میــزان برداشــت آب از منابــع زیرزمینــی هشــدار داد: در صــورت 
اســتمرار وضع موجود و عدم کنترل برداشــت   های بی رویه شــاهد 
ضربات مهلک تری بر بقای حیات عموم مردم ایران خواهیم بود. 
به گفته وی، در صورت عدم اتخاذ سیاست   های کنترلی و حفاظتی 
و اصــلاح نکــردن رویه   هــای غلــط موجــود، پیامدهایــی همچــون 
کاهــش میــزان برداشــت و خشک شــدن چاه هــا، رشــد زمین   های 
بایر، افزایش درخواست کف شکنی و جابه جایی چاه   ها، گسترش 
فرونشست، خطر مهاجرت   های آبی و افزایش تنش   های اجتماعی 

اجتناب ناپذیر است.
بخــش  در  چــاه  حــال حاضــر ۴۱۴ هــزار  به   گــزارش »ایســنا«،در 
کشاورزی، ۵۲ هزار چاه در بخش صنعت و ۲۶ هزار چاه در بخش 
شرب وجود دارد که در مجموع ۴۹۹ هزار حلقه چاه در کشور فعال 
هســتند. همچنین ۳۳۰حلقه چاه غیرمجاز در کشــور فعال اســت 
اما به دلیل مسائل مالی نمی   توانیم آنها را مسدود کنیم که باید 

سازوکاری در این حوزه اندیشیده شود.

لنذ ن ح هیت لز ت  عه »بهفت، رلبن ح لرزحئیه« کلید ب ره؛

بنیانی برای توسعه »سرزمین ابر«
راه اندازی انجمن حمایت از توســعه و ســرمایه گذاری منطقه ابر 
)شهرســتان های ارزوییــه، بافــت و رابر( با حمایــت اتاق بازرگانی 
کرمــان و بــا حضــور جمعــی از چهره هــای صاحب نظــر و مطــرح 
ایــن ســه شهرســتان، کلیــد خــورد تــا با تمرکــز بر ظرفیــت بالای 
انســانی و اقتصادی این منطقه، توســعه آن از شــتاب بیشــتری 

برخوردار شود.
نشســت هم اندیشــی برای تشــکیل این انجمن با حضور عضو 
هیات نمایندگان و دبیرکل اتاق کرمان و جمعی از پیشکسوتان 
و فعالان برتر حوزه های مختلف ســه شهرســتان مذکور، برگزار 
و مسائل و موارد مختلفی در راستای توسعه این شهرستان ها 
مطرح و بررسی شد. عضو هیات نمایندگان اتاق کرمان در این 
نشســت نیروی انســانی باهوش مانند پرورش ســه هزار و ۵۰۰ 
پزشک را بزرگترین امتیاز این سه شهرستان عنوان و بیان کرد: 
باید از وجود این همه افراد موثر و تاثیرگذار در منطقه به بهترین 
شکل برای توسعه آن استفاده کرد.علی نقوی، افزود: تلاش بر 
ایــن اســت کــه انجمن با فعالیت های غیرسیاســی و همکاری و 
همراهی بزرگان و فعالان سه شهرستان بافت، رابر و ارزوئیه در 

مسیر صحیح و منطقی پیش رود.
بــه گــزارش روابــط عمومی اتــاق بازرگانــی کرمان،وی از شــرکت 
کنندگان در این نشســت درخواســت کرد تا افراد بیشــتری را از 

این ســه شهرســتان برای حضور در انجمن دعوت و در رابطه با 
اساســنامه انجمن که بر اســاس انجمن توســعه اســتان تدوین 
شده، نظرات و پیشنهادات خود را مطرح کنند. نقوی، تصریح 
کــرد: هیــات امنــای انجمــن بزودی شــکل خواهد گرفــت و برای 
تشــکیل کمیتــه هــای مختلــف مانند کمیتــه بانــوان، در انجمن 

نظرات تکمیلی دریافت خواهد شد.
گفتنی اســت در این نشســت موارد مختلفی مانند مزیت های 
گردشــگری طبیعی منطقه، ســرمایه انســانی توانمند، تاسیس 

گروه مالی برای انجمن، بسترسازی لازم برای جذب سرمایه گذار، 
وجود نداشتن عزمی برای توسعه منطقه از سوی دولت، پروژه 
های بر زمین مانده، مبارزه با خام فروشی محصولات مختلف، 
حضور افراد توسعه یافته بیشتری در انجمن، پیگیری مصوبات 

اجرا نشده و ... مطرح شد.  
منطقه ابر شامل سه شهرستان بافت، رابر و ارزوئیه، در جنوب 
غربــی اســتان کرمــان واقع اســت و این منطقه یــک نماینده در 

مجلس شورای اسلامی دارد.

حتی به حلم ۵00 میلی نی

۹ دهک جامعه نمی توانند خانه بخرند!

یک کارشناس بازار مسکن گفت: تنها یک دهک در جامعه توانایی 
خریــد خانــه را دارنــد. ۹ دهک دیگر حتــی با وام ۵۰۰ میلیونی هم 
کــه ماهانــه ده میلیــون تومــان قســط آن اســت، نمی توانند خانه 

دار شوند.
بــازار مســکن مدتــی اســت کــه در رکــود بــه ســر می بــرد و عده ای 
می گویند که این اتفاق باعث کاهش قیمت مسکن می شود اما 
این تصور که رکود و ماندن ساختمان ها روی دست دلال ها قیمت 
را اصلاح می کند مطلقا نتیجه نمی دهد. نهایتا خانه را به خارجی ها 

مثل ترکیه می فروشند.

قی ت گذلری ه ت ری هر بهزلر مسکن بی نتیذه ل ت  
احمدرضا سرحدی، کارشناس مسکن درباره تاثیر دخالت قیمت 
گــذاری دولتــی بــر بــازار مســکن گفــت: وقتــی که عرضــه و تقاضا 
بــا هــم برابری نداشــته باشــد و تعادلــی بین آن ها وجــود ندارد، با 
دســتور چه کار می توان کرد؟ هرچه دســتور در این زمینه بدهند 
کار ها زیرزمینی تر می شود و قرارداد ها صوری می شود، این تجربه 
چهــل ســال انجــام شــده و تعجــب می کنــم چرا بــاز به این مســیر 

ادامه می دهند.
او افــزود: اقتصــاد، عرضــه و تقاضاســت و اگر تعادل آن ها به هم 

بخورد ســنگ روی ســنگ بند نمی شــود. مافیای مســکن اصلا به 
مردم ربطی ندارد، نهاد های رسمی و بانک ها در این زمینه نقش 
دارنــد و عمــده ایــن احتــکار و قیمت ســازی توســط آن هــا صورت 
می گیرد. وقتی در یک کشور ۷۰ درصد تورم وجود دارد مثلا مسکن 
گران می شود حالا با دستور می خواهند مقابل آن ایستادگی کنند؟ 
الان می گویند اجاره را کنترل کنید، چگونه کنترل کنند؟ خانه های 
استیجاری یا برای مردم عادی است که از اجاره این واحد ها برای 
خرج زندگیشان استفاده می کنند یا برای نهادهاست. مسلما وقتی 
یک صاحب خانه از اجاره اش برای زندگی استفاده می کند و هزینه 

هایش دو برابر شده است چرا اجاره را گران نکند؟
وی دربــاره تجربــه دولت هــای موفق در حوزه خانه های اســتیجاری 
افزود: در آمریکا و اروپا بخشــی از خانه ها هســتند که فقط برای 
اجاره اند، اما ما این پتانســیل را نداریم، ما یک عدد ســاختمان 
دولتی اســتیجاری نداریم. البته در گذشــته ساختمان های دولتی 
بــرای نهاد هــا بــود، اما برای عمــوم چیزی نداریم. دولت نیز در ۴۳ 
ســال اخیر ضمن تذکر کارشناســان کاری برای ســاخت خانه های 
اســتیجاری نکرده اســت. الان هم دســت دولت در حوزه مســکن 
خالیست. من نمی دانم چرا دولت از روش های بی نتیجه استفاده 

می کند و بر آن اصرار دارد.

او افزود: در بخش خرید مســکن نیز مشــکلات زیاد اســت. باید 
اشتغال و کار ایجاد شود؛ با وام ۵۰۰ میلیونی که ماهانه ده میلیون 
قسط آن است کسی نمی تواند خانه دار شود، آن وام ۵۰۰ میلیونی 
نیز بیست درصد قیمت خانه است. من که هفتاد سال سن دارم 
بــا دو ســال کار کــردن خانــه خریــدم و آن را به مــرور تبدیل کردم، 
اما الان وقتی حقوق یک کارمند و کارگر کفاف معیشــتش را هم 
نمی دهد چگونه وارد بازار مســکن شــود؟ باید اقتصاد به گردش 
دربیاید تا افراد توانمند شوند و به بازار بیایند. این کار ها تجربه های 
موفقــی در جهــان هــم دارد و راه حل دارد، اما متاســفانه در ایران 

می خواهیم از تجربیات بی نتیجه استفاده کنیم.
این کارشــناس مســکن ســپس درباره ادامه رکود مســکن و عدم 
فــروش بــه قیمــت بالا تا زمــان اصلاح قیمت اظهار داشــت: ابدا! 
بخشی از این ساختمان هایی که الان قفل شده است برای مقابله 
با تورم و حفظ ارزش سرمایه است وگرنه افراد بی دلیل که چندین 

آپارتمان را بی استفاده نمی گذارند.
  تمام معاملاتی هم که انجام می شــود اگر دقت کنید معاملات 
سفته بازی است یعنی مصرف کننده ملک ها را نمی خرد و سرمایه 

دار برای حفظ سرمایه می خرد.
یــک زوج جــوان اصــلا نمی توانــد به خرید خانه فکر کند. با حقوق 
ماهی دوازده میلیون چطور ده میلیون قسط بیست درصد قیمت 
خانه را بدهد؟ ۹ دهک جامعه نمی توانند خانه بخرند و یک دهک 

هستند که توانایی ورود به بازار مسکن را دارند.

یکی لز مشکلات مه آمهیش  نزمین ل ت  
به گزارش تجارت نیوز، ســرحدی درباره وضعیت مســکن در دیگر 
شــهر ها گفت: یکی از مشــکلات ما آمایش سرزمین است. تمام 
درآمــد و پــول و کار کشــور را در یــک نقطــه در تهران متمرکز کرده 
ایم و بقیه جا ها خالی مانده اســت، بحران عظیم مســکن عمدتا 
در کلانشــهر هاســت. شــما در بیرجنــد و شهرســتان های کوچــک 
بــه ایــن وضعیــت برنمی خورید. باید امکانــات را در بحث آمایش 
ســرزمینی در کل کشــور تقســیم کنند که افرادی که می خواهند 
در یزد و کرمان و سیستان بمانند توانایی زندگی داشته باشند و 
برای یک دانشــگاه و بیمارســتان و کار اداری به تهران بیایند. اگر 
این امکانات را متناسب با داشته های استان ها تقسیم کنند این 
وضعیــت پیــش نمی آیــد که متوســط قیمت مســکن در تهران به 

صد میلیون برسد.


